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Inicjatorem i �dobrym duchem� seminarium
i festiwalu jest mistrz wiolinistyki Krzysztof

Wêgrzyn, który wraz ze znakomit¹ skrzypaczk¹
Wand¹ Wi³komirsk¹ poprowadzi³ seminarium
skrzypcowe. Krzysztof Wêgrzyn mieszka i
pracuje w Hanowerze, gdzie jest profesorem
Akademii Muzycznej, prowadz¹c jednocze�nie
w Europie i na �wiecie kursy interpretacji i klasy
mistrzowskie. W �wiecie muzycznym jest
znany przede wszystkim jako inicjator i
dyrektor artystyczny Miêdzynarodowego

PRZEPÊDZILI�MY ZIMÊ

GDAÑSKA WIOSNA
Od 22 marca do 8 kwietnia odbywa³ siê w Gdañsku trzeci ju¿ festiwal muzyczny
�Gdañska Wiosna� wraz z towarzysz¹cym mu siódmym Miêdzynarodowym
Seminarium Skrzypcowym. Dzisiaj mo¿na z ca³¹ pewno�ci¹ stwierdziæ, ¿e
impreza okaza³a siê pe³nym sukcesem, zarówno artystycznym jak i frekwen-
cyjnym.

Konkursu Skrzypcowego im. J. Joachima w
Hanowerze.

 W ramach festiwalu �Gdañska Wiosna�
odby³o siê 14 koncertów, podczas których
trójmiejskiej publiczno�ci zaprezentowali siê
zarówno arty�ci uznani jak i dopiero roz-
poczynaj¹cy swoj¹ karierê w �wiecie mu-
zycznym. W ramach festiwalu zaplanowano trzy
koncerty z cyklu �hommage a....� po�wiêcone
Jaschy Heifetzowi i Giuseppe Verdiemu.

dokoñczenie na str. 2
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�wiêtem dla melomanów okaza³ siê
koncert nadzwyczajny Moskiewskiej
Orkiestry Kameralnej Opus Posth pod
kierownictwem Tatiany Grindienko.
Ukoronowaniem festiwalowych wra¿eñ
by³ koncert fina³owy Orkiestry Ka-

meralnej Polskiego Radia i Telewizji
�Amadeus� pod dyrekcj¹ Agnieszki
Duczmal. Warto podkre�liæ, ¿e ciê¿ar
prac organizacyjnych wziê³a na siebie
Capella Gedanensis. Capella swoim
koncertem otworzy³a festiwal, graj¹c z
towarzyszeniem skrzypiec Wandy Wi³ko-

GDAÑSKA WIOSNA mirskiej i Krzysztofa Wêgrzyna. Du¿y
wk³ad w powodzenie przedsiêwziêcia
mia³a tak¿e Polska Filharmonia Ba³tycka,
Akademia Muzyczna im. St. Moniuszki,
Nadba³tyckie Centrum Kultury, Dom
Pojednania i Spotkañ im �w. Maksy-
miliana prowadzony przez o. o. fran-
ciszkanów. Ca³o�æ obj¹³ honorowym
patronatem prezydent Gdañska Pawe³
Adamowicz.

dokoñczenie ze str. 1

Z Bogumi³¹ i Krzysztofem
Wêgrzynami o �Gdañskiej
Wio�nie� i byciu artyst¹
rozmawia Gra¿yna Pilarczyk

- Rozmawiamy w momencie szcze-
gólnym. Dobiega koñca festiwal
�Gdañska Wiosna�, w którym wystê-
puje Pan przynajmniej w potrójnej
roli: kierownika artystycznego, mistrza
wiolinistyki i wykonawcy. W której z
tych ról czuje siê Pan najlepiej?

Krzysztof Wêgrzyn - Oczywi�cie moim
pierwszym zawodem, rzek³bym po-
s³annictwem, jest niew¹tpliwie moje
bycie ze skrzypcami. To jest punkt
wyj�cia i to nadaje dynamikê wszystkim
moim dzia³aniom. To, o czym Pani
wspomnia³a, to s¹ naczynia po³¹czone. Z
jednej strony sztuka wykonawcza, z
drugiej strony jest to nierozerwalnie
po³¹czone z kszta³ceniem m³odych ludzi.
Obecnie prowadzê w³asn¹ klasê skrzypiec
w Akademii Muzycznej w Hanowerze,
ale wychodzê poza moj¹ uczelniê,
kszta³cê m³odych artystów na kursach
mistrzowskich w ró¿nych krajach, tak¿e
w Gdañsku prowadzê ju¿ od siedmiu lat
seminarium skrzypcowe. Ma ono dla
mnie znaczenie szczególne, bo sam
jestem gdañszczaninem i tu kszta³towa³a
siê moja muzyczna osobowo�æ. Dlatego
chcia³em co� zrobiæ w³a�nie w tym
mie�cie.  W jakim� sensie mo¿na to
nazwaæ d³ugiem wdziêczno�ci.

- W sieci internetowej Gdañsk nie
istnieje, niestety,  jako miasto, w
którym odbywa siê �Gdañska Wios-
na�. A wiêc  dzia³añ muzycznych w
Gdañsku nie zauwa¿a siê dostatecznie
wyra�nie. Mo¿e trzeba stworzyæ swo-

iste lobby ludzi z ró¿nych �rodowisk,
by to siê zmieni³o?

K.W. - Ma Pani du¿o racji. Pocz¹tkowo
pomys³ zorganizowania tego festiwalu w
Gdañsku  przyjmowany by³ z pewnym
niedowierzaniem...

- Mówi Pan o reakcjach na ten pomys³
w Niemczech?

K.W. - Nie, takie by³y reakcje w Polsce,
a konkretnie w Warszawie. Mówiono: �W
Gdañsku? To przecie¿ jest prowincja!�
Takie widzenie dzia³a tak¿e w drug¹
stronê. Rozmawiam z gdañszczanami i co
siê okazuje? Dominuje pewien stan
niemo¿no�ci i w pewnym sensie po-
godzenia siê ze statusem prowincji na
mapie kulturalnej. To prowincjonalne
my�lenie zaczyna siê w nas samych, w
gdañszczanach. I my  przede wszystkim
sami w sobie musimy to przezwyciê¿yæ.

- Czy wobec tego Gdañsk jest miastem
otwartym na muzykê? Czy jest Pan
zadowolony z tegorocznego festiwalu,
je¿eli chodzi o publiczno�æ?

K.W. - W porównaniu z rokiem ubieg³ym,
frekwencja by³a znacznie lepsza. Z tego
jestem zadowolony. Ale docelowo nie jest
to jeszcze to, o co nam chodzi. A czy
Gdañsk jest otwarty na muzykê? Nie
udzielê Pani jednoznacznej odpowiedzi. I
tak i nie. Jednak za ka¿dym razem jestem
zbulwersowany tym, ¿e poszerzaj¹ siê
krêgi spo³eczeñstwa tak poch³oniête
sprawami wy³¹cznie materialnymi, ¿e nie
znajduj¹ w sobie potrzeby uczestniczenia
w kulturze, w tym tak¿e odwiedzania sal
koncertowych. A przecie¿ funkcjonuje w
Gdañsku �rodowisko artystyczne zwi¹zane
choæby ze szko³ami muzycznymi, w tym

z Akademi¹ Muzyczn¹ i stwierdzam
autorytatywnie, ¿e na koncertach te-
gorocznej �Gdañskiej Wiosny� by³o du¿o
m³odych ludzi, ale to nie by³o absolutnie
to, czego mo¿na oczekiwaæ po mie�cie
uniwersyteckim. Jednocze�nie okaza³o siê,
¿e gdy odwiedzi³em wraz z Wand¹
Wi³komirsk¹ moj¹  szko³ê muzyczn¹ przy
ulicy Gnilnej, to nastêpnego dnia na
koncercie widzia³em tej m³odzie¿y znacz-
nie wiêcej. Za ma³o wychodzi siê w
kierunku m³odzie¿y. Nie pokazuje siê w
sposób wystarczaj¹cy warto�ci tkwi¹cych
w kulturze, a je¿eli nawet czynione s¹ takie
próby, to dlaczego jest to nieskuteczne?  To
my musimy kreowaæ potrzebê bycia w
kulturze, uczestnictwa w niej. Nie jest
wyt³umaczeniem fakt, ¿e kraj jest biedny.
Uwa¿am, ¿e zbyt w¹t³e s¹ dzia³ania, by
pobudziæ g³ód artystyczny, by tak zwane
elity, �rodowiska opiniotwórcze robi³y
wiêcej dla kultury, anga¿owa³y siê, tak¿e
finansowo, w przedsiêwziêcia kulturalne.
Pañstwo, w sposób nieunikniony, wy-
cofuje siê z roli mecenasa. Kto� musi je
zast¹piæ, a  ka¿dy ma prawo do uczest-
niczenia w kulturze, nawet je�li sobie tego
do koñca nie u�wiadamia.

- Z Gdañskiem ³¹cz¹ Pana wiêzy
szczególne, choæ w �wiecie muzycznym
jest Pan kojarzony przede wszystkim
jako hanowerczyk, inicjator Miêdzy-
narodowego Konkursu Skrzypcowego
im. Joachima. Pomimo rozlicznych
obowi¹zków wraca Pan jednak rok-
rocznie do Gdañska. Dlaczego?

K.W. - Mo¿na by rzec najpro�ciej, ¿e
tylko i wy³¹cznie i a¿ dlatego, ¿e jestem
st¹d. Tutaj s¹ moje korzenie, tu mieszka
moja rodzina, tu mam czterech braci. Tu
spêdzi³em osiemna�cie i pó³ roku mojego
¿ycia.

Mi³o�æ sterowana


